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توليد ماست از تركيبات برگ زيتون
مناب�ع  و  كش�اورزي  عل�وم  دانش�گاه  پژوهش�گران 
طبيع�ي گ�رگان ب�ا تولي�د تركيب�ات مفي�د ب�رگ درخت 
زيت�ون نس�بت ب�ه غني س�ازي ماس�ت اق�دام كردن�د.

دكتر س��يدمهدي جعف��ري، عضو هيئ��ت علمي دانش��گاه علوم 
كش��اورزي و منابع طبيعي گرگان، ضايعات گياه��ان را به  عنوان 
موادي بي مصرف و گاهي مضر براي محيط  زيست ياد كرد و افزود: 
محصولات جانبي گياهان خوراكي از جمله برگ درخت زيتون از 
ديرباز به  عنوان موادي بي مصرف شناخته شده اند، اما اين محصولات 
گاهي حاوي تركيبات مفيدي هستند كه مي توان آنها را استخراج 

و از آن بهره برداري كرد. 
وي ادامه داد: بر اين اساس در اين طرح تحقيقاتي با نانوانكپسوله 
كردن از تركيبات مفيد موجود در ب��رگ درخت زيتون به منظور 
غني سازي و افزايش ارزش غذايي ماست استفاده كرده ايم. استفاده 
از م��واد ارزان قيمت به  عنوان ماده  اوليه براي اس��تخراج تركيبات 
فنولي داراي خاصيت ضدسرطاني موجب شده تا محصول نهايي، 
يعني ماست غني س��ازي ش��ده، تفاوت قيمت چنداني با ماست 
معمولي نداشته باشد. جعفري با بيان اينكه برخي تركيبات مفيد 
موجود در گياهان تركيبات خوش طعمي نيستند و اضافه شدن آنها 
به مواد غذايي جهت غني سازي موجب كاهش كيفيت محصولات 
غذايي مي شود، اضافه كرد: فناوري نانو ريزپوشاني با قرار دادن اين 
تركيبات در كپسول هاي نانويي، باعث مي شود كه طعم نامناسب 
اين تركيبات حس نشود، از اين رو در اين مطالعات از نانوليپوزوم ها 

به  عنوان كپسول هاي حاوي تركيبات فنولي استفاده شد. 
اين محقق اضافه كرد: براي اين منظور ابتدا نانوذرات ليپوزومي سنتز 
شد و خواص آنها از جمله اندازه ذرات، پايداري و بار سطحي مورد 
ارزيابي قرار گرفت. س��پس تركيبات فنولي استخراج شده از برگ 
درخت زيتون درون نانوحامل هاي ليپوزومي بارگذاري و وارد ماست 
شده اند. درنهايت نمونه هاي ماست غني سازي شده به لحاظ فعاليت 

آنتي اكسيداني، رنگ، اسيديته و طعم بررسي شده اند. 
اين تحقيقات از س��وي دكتر س��يدمهدي جعف��ري عضو هيئت 
علمي، اميدرضا حسيني دانش آموخته مقطع كارشناسي ارشد و 
ايمان كاتوزيان دانشجوي مقطع دكتري دانشگاه علوم كشاورزي 
 Journal of و مناب��ع طبيعي گ��رگان اجراي��ي و نتاي��ج آن در
Agricultural and Food Chemistry وابسته به انجمن 

شيمي امريكا با ضريب تأثير 3/41 منتشر شده  است. 
............................................................................................................

كاهش آلايندگي نيروگاه هاي برق 
پژوهش�گران دانش�گاه ته�ران ب�ا ايج�اد ي�ك س�امانه  
نانوجذبي موفق به بهينه س�ازي س�وخت مورد اس�تفاده در 
نيروگاه هاي برق ش�دند ك�ه به گفت�ه آنها اين بهينه س�ازي 
با ه�دف كاه�ش آلايندگي س�وخت ص�ورت گرفته اس�ت. 
دكتر شهريار كوراوند، عضو هيئت علمي دانشگاه تهران و مجري 
طرح، با بيان اينك��ه نيروگاه ها بيش از3۰ درصد روزهاي س��ال را 
از مازوت )نفت كوره( به عنوان س��وخت جهت توليد برق استفاده 
مي كنند، اظهار كرد: بر اساس آمارها، نيروگاه ها نقش 1۵ درصدي 
در ايجاد آلودگي هوا برعهده دارند. از سوي ديگر، مصرف سوخت 
مازوت آلايندگي بسيار بالايي را براي محيط زيست ايجاد مي كند از 
اين رو تا جايي كه مصرف آن به  جز در مواقع ضروري، ممنوع شده  
است. وي ادامه داد: بر اين اساس در اين تحقيقات تلاش كرديم با 
بهره گيري از فناوري نانو، گازهاي آلاينده  حاصل از احتراق سوخت 
مازوت در نيروگاه هاي برق را در حد مطلوب استانداردهاي جهاني 
كاهش دهيم. كوراوند خاطرنشان كرد: به دليل عدم توانايي شبكه  
سراسري گاز براي تأمين گاز مورد نياز براي ايام سال خصوصاً در 
زمستان و همچنين اختلاف در توليد و مصرف گاز، شرايطي براي 
نيروگاه ها ايجاد مي شود كه از سوخت آلاينده  مازوت استفاده كنند. 
با استفاده از نتايج اين طرح، نگراني ها بابت آلايندگي اين سوخت 
برطرف شده و در ساير صنايع نيز مي توان از اين سوخت استفاده 
كرد. وي در ادامه با اشاره به جزئيات اين طرح يادآور شد: با ايجاد يك 
ساختار نانو امولسيوني متشكل از قطرات نانويي آب درون قطرات 
مازوت و ساخت يك سامانه  جذبي موفق به كاهش آلايندگي مازوت 
ش��ديم. هنگامي كه قطرات س��وخت محتوي نانوقطرات آب وارد 
محفظه  احتراق مي شوند، دماي بالاي محفظه موجب مي شود تا 
نانوقطرات آب منبسط شوند. اين تحقيقات از سوي دكتر شهريار 
كوراوند عضو هيئت علمي دانش��گاه تهران و با همكاري ش��ركت 
مديريت توليد نيروگاه هاي برق استان سيستان و بلوچستان اجرايي 
 Journal of Cleaner Production   شده و نتايج آن در مجله

با ضريب تأثير ۵/6۵1 منتشر شده  است.

دستاورد ايراني

كارگاه هاي فرسوده را احيا كنيد
  احسان فهيم

دانشكده های فنی و حرفه ای در ابتدا با رويكرد آموزش 
عملی و مستقيم دانش��جويان در رشته های كارگاهی 
شروع به فعاليت كردند. اما اكنون همين موضوع تبديل 

به چالشی جدی برای اين مراكز شده است.
در حال حاضر دانش��گاه فني حرفه اي 13۰۰ كارگاه 
آزمايشگاهي در 1۲۰ ش��هر در 1۷3 دانشكده سراسر 
كشور دارد و طبيعي است كه بس��ياري از كارگاه ها و 
آزمايشگاه ها تجهيزاتش��ان قديمي و فرسوده شده و 
نياز به بازس��ازي دارند؛ بر اين اس��اس، امسال حدود 
۵۵ ميليارد تومان به بازسازي تجهيزات آزمايشگاهي 

اختصاص داده شده است. 
دانش��گاه نيازمند منابع بيش��تري جهت به روز سازي 
آزمايشگاه ها است كه اين امر بايد توسط سازمان برنامه 
و بودجه جدي گرفته ش��ود. اگر م��ا خواهان آموزش 
مهارت محور در دانشگاه ها هستيم قطعاً بايد در راستاي 
بازسازي كارگاه ها و آزمايشگاه ها سرمايه گذاري هايي 

صورت گيرد. 
بنا بر بررس��ي هاي ص��ورت گرفته نياز هاي دانش��گاه 
مش��خص ش��ده و حدود ۹۰۰ ميليارد توم��ان براي 
تغييرات و تجهيز آزمايشگاه ها نياز دانشگاه اعلام شده 
كه اگر بودجه در اختيار دانش��گاه قرار گيرد مي توانيم 
فضاي كسب و كار بيشتري براي آموزش مهارت ها براي 

دانشجويان فراهم كنيم.

تلنگر

محققان كشورمان از سال ۲01۳ تاكنون، جهشي 
اساسي در توليد مقالات با كيفيت بالاي جهاني 
داش�ته اند. بس�ياري از اين مقالات هم داراي 
ارجاعات بالايي هس�تند اما برخ�ي نهاد هاي 
اجرايي كشور، نيم نگاهي هم به آنها نمي كنند. 
مؤسس��ه تامس��ون رويترز )مجلات ISI( از بين 
حدود ۲۰۰ هزار نشريه، 1۵ هزار مورد را گزينش 
كرده كه از بهترين هاي همه علوم، علوم اجتماعي، 
علوم انساني و هنر است و مقالات آنها را نمايه كرده 
و در معرض ديد جهانيان ق��رار مي دهد. هدف از 
نمايه سازي، فقط رؤيت پذيري است تا دانشمندان 
جهان از پژوهش هاي همديگر آگاه ش��ده و از كار 
تكراري پرهيز شود و همچنين نوشته هاي علمي 
مورد نقد و بررسي قرار گرفته و علم به كمال برسد. 

  استراتژي توسعه صنعتي نداريم
در همين زمينه رئيس جهاد دانش��گاهي با بيان 

اينكه مقالات ما در مجلات ISI چاپ مي ش��ود 
و كش��ور هاي خارجي از آن اس��تفاده مي كنند، 
اما خودم��ان از آن بي بهره مي ماني��م، گفت: »ما 
هنوز بعد از 4۰ سال از انقلاب اسلامي استراتژي 
توسعه صنعتي نداريم و به همين شكل در حوزه 
كشاورزي، اقتصادي و صنعتي و ساير حوزه ها كه 
بايد اولويت بندي داش��ته باشيم، آنطور كه بايد و 

شايد نداريم.«
حميدرض��ا طيبي ب��ا بي��ان اينك��ه صنعتگر و 
س��رمايه گذاري صنعتي ما بايد در همان حوزه ها 
كه نياز دارد، به دانش��گاه مراجعه كنن��د، افزود: 
»برخي ايراد مي گيرند كه مطالب دانشگاهي چه 
ربطي به كشور دارد و مقالات دانشجويان دكتري 
در خارج از كشور مورد استفاده قرار مي گيرد؛ در 
حالي كه بايد بگوييم ما نه مي توانيم از علم عقب 
بمانيم و اين مطالب را منتش��ر نكنيم و هم بايد 

فاصله خود را جبران كرده و از فاصله علم دنيا عقب 
نمانيم و از آن طرف هم بتوانيم مسائل روز كشور 

را هم حل كنيم.«
  افزايش شيب رشد علمي كشور

نمايه يك مقاله و اثر علمي در ISI با همه ايرادات 
جزئي  كه مي تواند داشته باش��د، نه تنها موجب 
گسترش مرزهاي دانش با شتاب عالي مي شود، 

بلكه به پژوهشگر، وجهه بين المللي مي بخشد. 
از آن مهم تر هرچه تعداد دانش��مندان پراستناد 
يك كشور در فهرس��ت مراكز علم سنجي جهان 
بيشتر باشند، اعتبار بين المللي علمي آن كشور 
افزايش مي يابد و خوشبختانه شيب رشد علمي 
كشور بسته به نشر بين المللي آثار هم اكنون رو به 
رشد است. ضرورت مأموريت گرا شدن فعاليت هاي 
مركز تحقيقات علمي كشور هم موضوعي است كه 

بايد بر آن تأكيد كرد. 

چندي قبل رئيس جديد مركز تحقيقات سياست 
علمي كشور هم بر مأموريت گرا شدن فعاليت هاي 
اين مركز تأكيد كرد و گفت: »اين مركز مي تواند 
به بازوي مطمئني براي معاونت پژوهش و فناوري 
وزارت علوم تبديل شود. با استفاده از توان علمي 
مركز تحقيقات سياس��ت علمي كشور مي توان 
مشاوره هاي خوبي در حوزه علم و فناوري به وزارت 

علوم ارائه داد.« 
  بن مايه فكري وزارت علوم

وحيد احمدي با تأكيد بر اينكه به نظر من مركز 
تحقيقات سياست علمي كشور از جايگاه بالايي 
برخوردار اس��ت، اظهار كرد: »بر اين اس��اس در 
س��ال هايي كه در وزارت علوم در بخش معاونت 
پژوهش و فناوري مش��غول به كار بودم، وظايف 
مختلفي را ب��ه اين مركز واگذار ك��ردم. واگذاري 
تدوين بخش پژوهش و فناوري برنامه شش��م در 

اين مركز از جمله اين امور بود.« 
معاون پژوهشي سابق وزير علوم با تأكيد بر اينكه 
اين مركز بازوي مطمئني براي معاونت پژوهش و 
فناوري وزارت علوم خواهد بود، افزود: »اين مركز 
بن مايه فكري وزارت علوم خواهد بود. از اين رو بايد 
از سوي وزارت علوم مسئوليت هايي به اين مركز 
واگذار ش��ود و در اين راستا بر مأموريت گرا شدن 

اين مركز تأكيد دارم.« 
  از مونتاژ كردن فاصله بگيريم

اما اين نكته را هم بايد مد نظر داشت كه سنجش 
توليدات علمي بر مبناي معيارهاي مختلف بايد 
صورت گيرد و نيازي هم نيست كه به فكر ساختار 
ويژه اي باشيم تا اين كار را انجام دهد؛ چراكه بيم 
آن مي رود از اس��تانداردهاي علم��ي جهان دور 
شويم و براي خود باتلاقي بس��ازيم كه نتوانيم از 

آن بيرون آييم. 
اين كه پژوهش كاربردي انجام ش��ود كه نوآوري 
علمي و خروجي داشته باشد و مشكلي از جامعه را 
حل كند، يك وظيفه ديگر اعضاي هيئت علمي، 
علاوه بر انجام تحقيقات منجر به خروجي مقاله 
اس��ت. عضو هيئت علمي به فراخور نوع رشته و 

تخصص خود بايد هر دو را همزمان انجام دهد. 
اگر قرار باش��د ك��ه تحقيق��ات بني��ادي منجر 
به گس��ترش مرزهاي دان��ش و در نتيجه توليد 
مقاله را كلًا در كش��ور كنار گذاشت و همه سراغ 
پژوهش هاي غيركاربردي بروند، نتيجه اش مونتاژ 

و درجا زدن است.

 عليرضا سزاوار

    گزارش یک 

در س�ال  »حماي�ت از كالاي ايراني« اين س�تون را به 
تحقيقات و پروژه هاي عملياتي دانش�گاهي اختصاص 
داده ايم كه وجه ممي�زه آنها ارتباط با بازار اس�ت؛ چه 
پروژه هاي علوم انساني و چه مهندسي و چه پزشكي. 
ارتباط دانش�گاه ب�ا ب�ازار، مهم ترين بخ�ش حمايت 
دانشگاهي از كالاي ايراني اس�ت كه اگر به طور كامل و 
صحيح عملياتي شود نقش بي بديلي در تحقق اقتصاد 
مقاومتي خواهد داش�ت. در همين زمينه پذيراي آثار 

جامعه دانشگاهي براي نشر در اين ستون هستيم. 

ارز دانشجويي طبق روال پرداخت مي شود

تاكنون 450 دانشگاه به زلزله زده هاي كرمانشاه خدمت رساني كرده اند

سلبريتي ها رفتند، دانشجويان جهادگر ماندند

تنه�ا از اول امس�ال تاكنون ح�دود 150 گروه 
دانش�جويي ب�ه اردوه�اي جه�ادي اع�زام 
ش�ده اند. حدود 100 گروه يعني دو سوم از آنها 
فعاليت هاي جهادي خود را به مناطق زلزله زده 
كرمانش�اه اختص�اص داده ان�د. با احتس�اب 
گروه هاي جهادي س�ال قب�ل، در مجموع 190 
گروه جه�ادي از دانش�جويان تا به ام�روز در 
كرمانش�اه خدمت رس�اني مس�تمر مي كنند. 
يكي از ويژگي هاي اردوهاي جهادي دانش��جويي 
كه اين اردوها را نسبت به ساير اردوهاي جهادي 
متمايز كرده است، خدمت رساني براساس اقتضائات 
است. دانشجويان س��عي مي كنند خدمات خود 
را متناس��ب با اقتضائات ارائه دهند. امسال نيز با 
توجه به زلزله اخير استان كرمانشاه، حدود دو سوم 
گروه هاي جهادي دانشجويي فعاليت هاي خود را 
در اين استان و مناطق زلزله زده متمركز كرده اند. 
برخي از هموطنان در همان روزهاي ابتدايي ابراز 
همدردي كرده و با حضور در مناطق زلزله زده به 
مردم اين منطقه ياري رس��اندند. سلبريتي ها هم 
براي اينكه از قافله عقب نمانند در فضاي مجازي 
و هر فرصت ديگري كه توانس��تند به اين موضوع 
پرداختند. اما پس از اينكه تب و تاب حادثه خوابيد، 
آنها هم بي خيال زلزله زدگان شدند. اما دانشجويان 
همچون هميش��ه پاي ثابت حركت هاي جهادي 
بودند. دانشجويان از همان روزهاي ابتدايي تا امروز، 
همچنان به صورت مستقيم و غيرمستقيم در حال 

كمك رساني به زلزله زدگان هستند. 
  خودروهاي سنگين دانشجويي

پس از زلزله به گفته مس��ئول معاونت سازندگي 
بسيج دانشجويي، شبكه اي از گروه هاي جهادي 

براي شناسايي نياز مردم هر منطقه به ۲3۰ روستا 
اعزام شدند. جمعيت دانش��جويي امام حسن هم 
با در نظر داشتن ش��رايط ويژه كودكان، تيم هاي 
مختلفي را ب��راي ارائه فعاليت ه��اي فرهنگي به 
منطقه اعزام كردن��د. پايگاهي ثاب��ت در منطقه 
س��رپل ذهاب تأس��يس و در قالب ايستگاه هاي 
فرهنگي سيار نيز در روستاها فعاليت هايي تحت 
عنوان دالاهو اجرا شد. صادق مفرد تأكيد كرد: »در 
حوزه عمراني در گام نخس��ت گروه هاي جهادي 
در آواربرداري، خروج لوازم و وس��ايل سالم مردم 
كمك كرده و سپس در ساخت سكو و اجراي ۲۹۰ 
كانكس فعاليت كردند.  برخي از اين كانكس ها به 
دست گروه هاي جهادي دانشگاه هاي فني حرفه اي 
ساخته شد. بعد از ثبات پيدا كردن وضعيت منطقه 
در 4۵۰ دانشگاه كشور غرفه هايي براي جمع آوري 
كمك هاي مردمي ايجاد ش��د كه ماحصل آن نيز 

اعزام بيش از 1۰۰ خودروي س��نگين حامل اين 
كمك ها به منطقه بوده و اكثر كمك ها به صورت 
غيرنقدي بوده است.« وي تصريح كرد: »همراه با 
ايجاد مس��كن موقت، گروه ها فعاليت خود را در 
زمينه ساخت سرويس بهداشتي و حمام عمومي 
نيز آغاز كردن��د و تا كنون 8۰ چش��مه راه اندازي 
شده و اين خدمات همچنان ادامه دارد. گروه هاي 
جهادي تا رفع مش��كلات مردم در منطقه حضور 
دارند و اين خدمات در عرصه هاي مختلف همچنان 

ادامه خواهد داشت.«
  شناسايي توسط تيم هاي دانشجويي

بعد از مشخص شدن وضعيت زمين هاي مردم، فاز 
ساخت منازل آغاز شد و دانشجويان جهادي هم 
فعاليت در اين حوزه را يك ماه مانده به نوروز ۹۷ 
شروع كردند و براي اين مسئله حدود 8 هزار نفر از 

دانشجويان ساماندهي شدند. 

 البته تمام دانش��جويان در حوزه ساخت منازل 
فعاليت نداش��تند؛ چراكه بخشي از اين جمعيت 
در حوزه پزشكي و دامپزشكي و همچنين مسائل 
فرهنگي فعال بودند. وضعيت بازسازي واحدهاي 
مسكوني زلزله زده در روستاهاي استان كرمانشاه 
بهتر از ش��هرهاي آن اس��ت، زيرا اكنون بيش��تر 
خانه هاي تخريب شده روستاييان ساخته شده، اما 
در شهرها كار بازسازي واحدهاي مسكوني چندان 
پيش نرفته اس��ت. از سوي ديگر موضوع كانكس 
براي روستاهاي اطراف از سوي بنياد مسكن و سپاه 
تأمين شده بود و نيازي به ارسال اين كانكس ها به 
اين مناطق نبوده، با اين حال تيم هاي دانشجويي 
بحث شناسايي خانواده ها را براي اهداي كانكس ها 

انجام داده بودند. 
  هزاران دانشجوي جهادي ديگر در راهند

حيطه فعالي��ت بس��يج دانش��جويي در مناطق 
زلزله زده كرمانشاه به طور كلي در سه محور و ۵۰ 
روستا خلاصه مي شد كه سرپل ذهاب، گيلانغرب 
و كرند جزو س��ه محور اصلي بوده اند. البته تمام 
روستاهايي كه در حد فاصل سرپل ذهاب تا منشأ 
زلزله قرار داش��تند نيز تحت پوشش فعاليت هاي 
ما قرار داشتند. قرار اس��ت در بازه زماني ميان دو 
ترم و براي نوروز ۹8 بار ديگ��ر اردوي جهادي در 
اين منطقه برگزار شود و علاوه  بر حضور تيم هاي 

عمراني، تيم پزشكي نيز به منطقه اعزام شود. 
پيش بيني  بسيج دانش��جويي براي اردوي آينده 
مشاركت حدود 1۵هزار دانشجو است كه در ميان 
آنها ۷۰ تيم تخصصي پزش��كي نيز خواهد بود تا 
بتوانند مباحث مربوط به درم��ان را نيز به صورت 

جدي تر دنبال كنند.

ابراهيم مشيریان
   گزارش 2

ارزبگيرها از بلاتكليفي درآمدند

در ح�ال حاضر، به تم�ام دانش�جويان ايراني 
ش�اغل ب�ه تحصي�ل در دانش�گاه هاي خارج 
از كش�ور در تم�ام مقاط�ع تحصيل�ي و در 
دانش�گاه هاي مورد تأيي�د وزارت عل�وم ارز 
پرداخ�ت مي ش�ود. اي�ن در حالي اس�ت كه 
ب�ا آغ�از س�ال 97 اي�ن دانش�جويان دچ�ار 
مشكلاتي شدند كه ناش�ي از بي برنامگي هاي 
وزارت عل�وم در نظ�ام پرداخ�ت ارز ب�ود. 
در حال حاضر هر دو هفت��ه بين 1۷۰۰ تا ۲۰۰۰ 
درخواست دانشجويان متقاضي ارز به بانك هاي 
عامل يعني بانك سامان و تجارت ارسال مي شود تا 

نسبت به دريافت ارز خود اقدام كنند. 
بر اس��اس تدابير جديد، به هر ش��خص دانشجو 
1۰۰۰ دلار ب��ه عنوان كم��ك هزين��ه ماهانه و 
1۵۰۰۰ دلار به دانش��گاه محل تحصيل از بابت 

هزينه شهريه، ارز پرداخت مي شود. 
از ابتداي امس��ال از 1۵۰۰۰ تقاضاي دريافتي از 
طريق سامانه ارز دانشجويي وزارت علوم، به حدود 
۵۰ درصد تقاضاها، ارز پرداخت شده است و مابقي 

درخواست ها در فرآيند پيگيري هستند. 
  اعتراض هايي كه زود نتيجه داد

دانشجويان ايراني مشغول به تحصيل در كشور هاي 
خارجي كه تا پايان س��ال گذش��ته از ارز دولتي 
برخوردار بودند و اين تسهيلات هر ترم در اختيار 

خانواده هاي آنها قرار مي گرفت، با شروع سال دچار 
مشكل شدند. 

همزمان با آغاز س��ال جديد، خبري در رسانه ها 
منتش��ر ش��د كه حكايت از آزاد ش��دن نرخ ارز 
دانشجويان ايراني مشغول به تحصيل در كشور هاي 

خارجي داش��ت؛ اتفاقي كه پس از اعتراض هاي 
گسترده اين دانشجويان و نيز خانواده هاي آنها و با 

وعده هاي در رابطه با اصلاح آن همراه شد. 
  هزينه هاي سنگيني كه قابل حل شدند

اگرچه تا پايان سال گذشته و براي هر ترم چيزي 
حدود ۵ هزار دلار ارز دولتي در اختيار خانواده هاي 
اين دانشجويان قرار مي گرفت، آزاد شدن اين ارز 
براي اين دانش��جويان هزينه هاي سنگيني را به 
همراه داشت كه بعضاً از توان خانواده هاي آنها براي 

تأمين آن خارج بود. 
با اينكه پس از اعتراض هاي شكل گرفته در مورد 
اين موضوع، وزارت علوم وعده هاي صريحي را در 
مورد تلاش براي حل مشكل و بازگرداندن شرايط 
به شكل قبل داد، در نهايت اكنون وزارت علوم و 
سازمان امور دانشجويان اين وزارتخانه در موضوع 
پرداخت ارز از طريق سامانه الكترونيكي موسوم به 
سامانه »دريافت ارز دانشجويي« و با هماهنگي و 
همكاري بانك مركزي پرداخت ارز را به روال عادي 

برگردانده است.

حسين اعلایي
   گزارش3

از دانشگاه تا دانش بنيان
چند سالي اس�ت كه اس�تارت آپ ها در حوزه هاي 
مختلف ورود پيدا كردند و توانسته اند نقش مؤثري در 
پيوند مشتركات و غيرمشتركات ايجاد كنند و انجام 
بسياري از كار هاي روزمره را براي افراد آسان سازند. 
اكنون يك استارت آپ دانشگاهي در ايران با تفكر پيوند 
صاحبان مشاغل و متقاضيان اجراي پروژه ها به دنبال 

اشتغالزايي در حوزه هاي مختلف است. 
 ميلاد شمسي يكي از اعضاي تيم استارت آپي »كاربرِا« 
در خصوص ح��وزه فعاليت اين تيم و نح��وه انجام كار 
مي گويد: »اس��تارت آپ كاربرِا از يك س��ال پيش كار 
خود را با دانش��گاه علم و صنعت آغاز كرده اس��ت؛ در 
حال حاضر به دنبال اين هس��تيم تا از اس��تارت آپ به 
دانش بنيان تبديل ش��ويم و عمده فعاليت ما در حوزه 

انجام پروژه است.«
به گفته اين دانشجوي نخبه، در واقع ما بستري فراهم 
مي كنيم تا پروژه ها به نتيجه نهايي برسد، به اين صورت 
كه ش��ما يا كارفرما هس��تيد و تعدادي طرح و پروژه 
در دس��ت داريد، اما به دلايل مختلف تمايل نداريد يا 
فرصت كافي ب��راي انجام آن نداريد يا ب��ه عنوان يك 
ش��ركت بزرگ قصد داري��د روي يك پ��روژه بزرگ و 
بهتر وقت بگذاريد، در نتيجه تصميم مي گيريد كار را 

برون سپاري كنيد.«
شمسي تصريح كرد: »در مقابل افرادي هستند كه به 
دلايل مختلف از جمله نداشتن شركت يا سرمايه اوليه 
متقاضي انجام اين پروژه هس��تند. قطعاً ارتباط گيري 
اين دو گروه در حالت عادي كمي مشكل به نظر مي آيد. 
از طرفي بايد كار بازاريابي از س��وي متقاضيان صورت 

بگيرد تا بتوانند يك پروژه را انجام دهند.«
در چنين شرايطي وجود يك سامانه مي تواند به هر دو 
گروه كمك كند تا با هم لينك شده و اطلاعات اوليه را 
كس��ب كنند. در اين صورت مدير شركت، پروژه مورد 
نظر را روي سامانه ثبت مي كند و در مقابل شركت ها يا 
تيم هاي كوچك تر به عنوان انجام دهنده كار، پيشنهاد 

همكاري مي دهند. 
مدير ب��ا توجه ب��ه رزومه و پيش��نهاد دقيق��ي كه از 
طريق فرم هاي طراحي ش��ده ارائه ش��ده، بهترين و 
اقتصادي ترين پيشنهاد را انتخاب مي كند و طي يك 
پروس��ه با آنها همكاري كرده و پروژه را انجام ش��ده 
تحويل مي گيرد. البته عكس اي��ن موضوع نيز صادق 
اس��ت به اين صورت كه ي��ك تيم انج��ام دهنده كار 
مي تواند با تكميل فرم ها زمين��ه و فرصت هاي كاري 
خود را معرفي كند تا در ص��ورت نياز صاحبان ايده به 

سراغ آنها بروند. 
در همين زمين��ه ميلاد شمس��ي، بزرگ ترين چالش 
اين نوع از اس��تارت آپ ها را بازار داخل ايران دانست و 
گفت: »دانش��گاه علم و صنعت كه ما در آن قرار داريم 
كمك هاي بسياري براي رش��د اين استارت آپ كرده 
است خصوصاً اينكه يكي از اعضاي هيئت علمي دانشگاه 
هم در تيم ما حض��ور دارد، اما علاوه ب��ر حمايت هاي 
معنوي به حمايت مالي نيز نياز داريم تا بتوانيم كار را با 

قدرت پيش ببريم.«
درواقع اس��تارت آپ به دنبال اين است تا فرصت هاي 
آزاد براي انجام پروژه را ثبت و توانايي و تخصص افراد 
را به صاحبان سرمايه برساند و دس��ت اين دو گروه را 
در دس��ت يكديگر قرار دهد. در اين ص��ورت علاوه بر 
اشتغالزايي توانس��ته ايم رابطه بين صنعت و دانشگاه 

را تقويت كنيم. 
براي يك شركت استارت آپي ديده شدن بسيار اهميت 
دارد و حضور در نمايشگاه هاي مختلف مي تواند كمك 

كند تا ما به متقاضيان معرفي شويم. 

نگاه

كشور هاي خارجي از مقالات ما در ISI استفاده مي كنند؛ خودمان بي بهره ايم!

پژوهشي كه داريم  و  از آن غافليم


